

Evening session - January 18, 2023

Subject matter/provisions related to procedural measures and law enforcement

Mr. Vice President and all present, peace be upon you:

- We support first what some delegations put forward regarding the mechanisms and rules for reporting and receiving complaints about the crimes stipulated in the Convention, and this chapter did not include an explicit text obliging the state parties to specify a governmental body concerned with the implementation and review of the Convention,
- Article (50): In Paragraph (1), we suggest that a paragraph be added or merged with the two previous paragraphs related to returns and digital assets (or intangibles in general) in terms of their confiscation and cases of destruction as well. Including those produced or mined through the crime committed.
- Also in Article (50) we suggest adding a paragraph encouraging states parties to allocate a percentage of the confiscated proceeds of crime as incentives or rewards for the benefit of individuals or entities who have contributed or cooperated in the detection or reporting of crime and in investigation, seizure and confiscation procedures, including: Those public officials in government agencies and jurisdictions who had an active role in it
- Article (52) We also hope that whistleblowers and cybercrime experts will be added, similar to what UNCAC and UNTOC included.

Mr. Taher Al Hatf

AWTAD Anti-Corruption Organization

مداخلة مقدمة إلى الدورة الرابعة للجنة المختصة لإعداد اتفاقية دولية شاملة لمكافحة الاستخدام الإجرامي لتكنولوجيا المعلومات والاتصالات

الجلسة المسائية - 18 يناير 2023

الموضوع الأحكام المتعلقة بالتدابير الإجرائية وإنفاذ القانون

السيد نائب الرئيس والحاضرون جميعاً، السلام عليكم:

- نؤيد أولاً ما طرحته بعض الوفود بشأن آليات وقواعد الإبلاغ وإستقبال الشكاوى حول الجرائم المنصوص عليها في الإتفاقية، كما أن هذا الفصل لم يتضمن هذا الفصل نصاً صريحاً يلزم الدول الأطراف بتحديد هيئة حكومية تكون معنية بتنفيذ الإتفاقية وإستعراضها ،
- المادة (50) : في الفقرة (1) نقترح أن تضاف فقرة أو تدمج مع الفقرتين السابقتين تتعلق بالعوائد والموجودات الرقمية (أو غير الملموسة بشكل عام) من حيث مصادرتها وحالات إتلافها أيضاً. بما في ذلك التي يتم إنتاجها أو تعدينها من خلال الجريمة المرتكبة
- وفي المادة (50) أيضاً نقترح أن تضاف فقرة تشجع الدول الأطراف على تخصيص نسبة من عائدات الجريمة التي يتم مصادرتها وذلك كحوافز أو مكافآت لصالح الأفراد أو الكيانات الذين ساهموا أو تعاونوا في الكشف عن الجريمة أو الإبلاغ عنها وفي إجراءات التحقيق والحجز والمصادرة ، بما في ذلك الموظفون العموميون في الهيئات الحكومية والولايات القضائية الذين كان لهم دور فاعل فيها
- المادة (52) نأمل أيضاً أن يتم إضافة المبلغين والخبراء بالجرائم السيبرانية وذلك أسوة بما تضمنته UNCAC و UNTOC

شكراً لكم وخالص تحياتي

السيد طاهر الهاتف – منظمة أوتاد لمكافحة الفساد